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Glòria Marull  [Alcaldessa de Serra de Daró i Sant Iscle d’Empordà]

Retrat de la memòria

Imatge de la pu-
jada de Sant Iscle, 
abans i ara.

Foto d’arxiu: 
Família Coloma
Foto actual:
J. Molinas 

Si vols fer-nos arribar 

escrits o suggeriments: 

revistadeserra@gmail.com

O bé, a través d’una carta a 

l’Ajuntament. 
Moltes gràcies.

COL·LABORA AMB LA REVISTA!

El número 29 de la revista AVANÇ 
ret un sentit homenatge a dues 
persones que han format part 
activa del municipi els últims 
anys. Dolors Adroher, secretària 
del consistori, i mossèn Rossend 
Darnés, es jubilen després 
de trenta anys de servei a la 
comunitat.
La publicació ens acosta també 
l’activitat cultural, cada cop 
més viva, dins del municipi. 
L’aparició de festivals musicals i el 
dinamisme de les associacions del 
poble aconsegueixen que, amb la 

seva empenta i il·lusió, cada cop 
se’ns situï més al mapa.
També, formar part del Consell 
Català de Municipis Rurals que 
assessora el govern en la presa 
de decisions en l’àmbit local. O 
ser cada dia més actius en temes 
com la sostenibilitat, el reciclatge i 
l’estalvi, que ens encaminen cap al 
futur. Enguany vivim una sequera 
que perfila un estiu amb falta 
d’aigua i força preocupacions per 
als pagesos... No sabem si serà 
puntual o si ens farà replantejar-
nos. Però, sigui com sigui, 

continuarem endavant i omplint 
l’àlbum d’imatges entranyables 
d’aquest poble i de la seva gent. 
Què tingueu una gran festa major!

Editorial
Un any marcat per alguns comiats per jubilació

Jordi Molinas Col·laborador
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Informació Municipal
Serra de Daró forma part del Consell Català de Municipis Rurals 
que actua com a assessor del Govern en materia de règim local

Glòria Marull, alcaldessa de Serra, 
va ser a l’acte de constitució del nou 
Consell Català de Municipis Rurals. 
Aquest assessorarà l’Executiu 
en matèria de règim local i de 
participació i proposta en els àmbits 
que afectin els municipis rurals 
amb poblacions inferiors a 2.000 
habitants. L’alcaldessa expressava 
la seva satisfacció per poder 
exercir representació en la presa de 
decisions que afecten l’àmbit rural.

Aquest nou òrgan, aprovat per la 
Generalitat el mes de setembre, 
substitueix el Consell Català de 
Municipis rurals, creat l’any 2003, 
per adaptar-se a la legislació vigent. 
Les principals modificacions fan 
referència a la seva composició, que 
ha de garantir una representació 
proporcional i equilibrada dels 

diversos territoris, la paritat de 
gènere i el manteniment de la 
proporcionalitat de la representació 
política resultant de les eleccions 
municipals. 

La constitució del nou òrgan
El Consell Català de Municipis 
Rurals està integrat per vint-i-cinc 
persones membres, entre elles 22 
alcaldesses i alcaldes d’arreu del 
país, més tres representants de la 
Generalitat. I s’inclou dins d’unes 
polítiques més àmplies pel que fa 
a l’agenda rural del Govern que 
treballa per l’equilibri territorial, 
pel repoblament i per garantir 
la igualtat d’oportunitats per a 
tothom.

A  l’acte de constitució, la consellera 
de la Presidència, Laura Vilagrà, va 

subratllar que cal “un nou model 
de governança de reconeixement 
mutu, d’acompanyament, de servei 
públic i de governança compartida 
des de la codecisió i cooperació” 
i va reconèixer “l’important paper 
que representen aquests municipis 
pel país”, destacant que “el 
62,60% dels municipis catalans no 
supera els 2.000 habitants, però 
representen el 70% del territori”.

El secretari de Governs Locals i 
de Relacions amb l’Aran, David 
Rodríguez manifestava que el país 
és un tot, i cal que totes les veus 
siguin escoltades i que totes les 
especificitats siguin respectades, 
perquè si es fa bé, s’avançarà en 
benefici de tots. 

Imatge 
de la 
constitució 
del Consell 
Català de 
Municipis 
Rurals el 
mes de 
novembre 
de 2022.

Foto: 
GOVERN.
CAT

>>
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Xerrada informativa del Consell Comarcal per a promoure els 
bons usos de la minideixalleria que entra en funcionament

Mariona Virgili, cap de l’Àrea de Sostenibilitat i Acció 
Climàtica del Consell Comarcal, va oferir el passat 31 
de març una sessió informativa sobre la importància 
del reciclatge i la gestió correcta dels residus, ara que 
es posa en funcionament la minideixalleria de Serra 
de Daró. La xerrada va comptar amb un gran nombre 

d’assistents del municipi, als quals se’ls va entregar la 
targeta de resident per accedir al nou recinte, ubicat 
a la carretera d’Ullastret. Els veïns que encara no 
la tinguin, haurien de recollir-la a les dependències 
municipals, ja que tots els contenidors del municipi 
han estat traslladats o es traslladaran pròximament al 
nou centre de reciclatge. Els contenidors del davant del 
pavelló polivalent ja són allà.

L’ús d’aquest nou equipament és fonamental per 
a la correcta la gestió dels residus, fins i tot de les 
deixalles de gran volum o considerades especials o 
tòxiques. Malgrat que la minideixalleria es troba ja en 
funcionament, falta que el Consell Comarcal faci la 
senyalització dels usos dels contenidors i el pas de 
zebra que, amb il·luminació per sensors, està previst 
per millorar l’accessibilitat qualsevol hora del dia.

Estalvi amb les plaques 
fotovoltaiques dels edificis 
municipals

El consistori de Serra de Daró per promoure l’eficiència 
energètica i l’estalvi als equipaments públics, l’any 2022 
va incloure una partida per a la instal·lació de plaques 
fotovoltaiques als edificis municipals. La instal·lació, amb 
un cost de 9.975,24 €, es va finançar amb una subvenció 
de la Diputació de Girona de 7.481,43 € i, la resta, amb 
fons municipal. 

Prioritzar l’estalvi 

Ambdues instal·lacions compten amb una modalitat d’autoconsum connectada a la xarxa amb compensació 
d’excedents. La de l’Ajuntament disposa d’una potència instal·lada pic de 3,6 kwp, formada per vuit panells solars 
fotovoltaics monocristal·lins de 450 Wp, muntats sobre el pendent de l’edifici orientat al sud, i amb un inversor 
de potència nominal de 3kwn. Des de la seva posada en funcionament a mitjans del mes d’agost del 2022 fins 
a aquest abril de 2023, la instal·lació ha generat un total de 2.321 kwh; dels quals 653 kwh s’han autoconsumit 
cobrint les necessitats energètiques de l’edifici i 1.668 kwh s’han injectat a la xarxa de distribució; obtenint un 
estalvi econòmic acumulat de 485 €. A la rectoria, amb una potència instal·lada pic de 6,3 kwp, formada per 14 
panells solars fotovoltaics monocristal·lins de  450 Wp muntats sobre el pendent de l’edifici orientat al sud i amb 
un inversor de potència nominal de 6kwn, la instal·lació ha generat 6.172 kwh; dels quals 1.821 kwh han cobert les 
necessitats energètiques de l’edifici i 4.350 kwh s’han injectat a la xarxa de distribució amb un estalvi econòmic 
acumulat de 1.301 €.

>>

Gràfica
estalvi 
edifici 
del 
consistori.

Font: 
BTF ENGINYERS

[Dades facilitades per l’Ajuntament]
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Informació municipal

Prevista una rampa 
d’accés al parc infantil 
de Sant Iscle

L’Ajuntament ja té la redacció del 
projecte i començarà els tràmits de 
licitació de l’obra que ha de posar 
fi als problemes de sanejament del 
carrer Costa de Sant Iscle. 

Es tracta d’un projecte molt 
complex per les dificultats 
subjacents del terreny on s’ha 
de dur a terme. L’obra, amb un 
pressupost al voltant de 120.000 €, 
ha aconseguit una subvenció de la 
Diputació de Girona de 90.000 €.

S’aconsegueix finançar,  a través 
de   Dipsalut,  les despeses de 
subministrament (aigua, llum i gas) 
del consultori mèdic local i alguns 
equipaments que es necessitaven 
com una làmpada i una bàscula.

Més equipament al 
consultori mèdic 

El consistori treballa per 
a dinamitzar al màxim els 
equipaments municipals, intentant 
que totes les persones del municipi 
en puguin fer ús. Quan al pavelló 
polivalent no s’hi duen a terme 
activitats esportives, com ara 
hipopressius, gym de manteniment 
i estiraments amb la fisioterapeuta 
Patrícia Besem, aquest se cedeix 
a altres municipis o entitats que el 
necessiten. Enguany, es va signar 
un acord amb l’Ajuntament de La 
Bisbal per tal que la secció infantil 
del Club de Patinatge hi pogués fer 
dues sessions d’entrenament. I, el 

Dinamitzem els espais municipals amb 
activitats per a totes les franges d’edat

Al nucli de Sant Iscle es va instal·lar 
un parc de jocs infantils, i ja s’han 
fet informes tècnics per a realitzar 
una rampa d’accés adaptada, 
que comptarà amb un Fons de 
Cooperació de la Diputació de 
Girona de 32. 072,20 €.

A punt d’iniciar els tràmits de licitació del projecte de sanejament 
del carrer Costa de Sant Iscle

dia 16 d’abril, es va acollir la festa 
per a la Gent Gran de Palau-sator, 
afectada per la tramuntana.

Per la seva banda, la rectoria, a 
l’espera de definir els seus usos, 
també ha acollit la segona edició 
del Taller de memòria, que tan bona 
acceptació ha tingut al municipi. 
L’activitat, subvencionada per 
Dipsalut, i destinada als majors de 
seixanta anys, se seguirà realitzant 
l’any vinent. L’Ajuntament, amb 
aquestes ajudes, intenta promoure 
diferents activitats entre la població 
del municipi de manera gratuïta o 
amb un cost mínim per als usuaris.  
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El casal d’estiu 2023, 
obre les inscripcions

El casal es va consolidant any rere 
any. Ja s’han obert les matrícules 
pel d’aquest estiu, que es realitzarà 
del 26 de juny a l’1 de setembre 
amb l’empresa Recrea’t. Les 
inscripcions es poden formalitzar 
a través de la seva web. 

L’Ajuntament aconsegueix suport 
econòmic de Dipsalut per fer 
el control d’algunes plagues 
que assolen el municipi. D’un 
pressupost de 9.667,54 € ha 
obtingut un finançament de 4.833, 
77 € que permet cobrir part de 
les actuacions per a l’erradicació 
i el control del mosquit tigre, 
rosegadors i coloms.

L’Ajuntament adequa les 
instal·lacions d’aigua calenta 
i freda sanitària del pavelló 
per prevenir la legionel·losi. 
L’actuació, que té un cost de 
7.040,87 €, ha rebut suport 
econòmic i tècnic de Dipsalut, de 
manera que s’ha pogut finançar 
6.336,79 € del pressupost. 

És una tasca prioritària vetllar 
per la qualitat de l’aigua que 
arriba a l’aixeta, i mantenir nets 
i en condicions correctes, els 
dipòsits, les canonades i la resta 
de les xarxes de distribució del 
municipi.

Prevenció, al pavelló, 
de la legionel·losi

L’Ajuntament va sol·licitar una 
subvenció de suport econòmic al 
Departament d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural per 
a la millora d’infraestructures 
viàries d’accés als nuclis rurals. 
La solicitud ha estat concedida 
per aquest 2023 i, dels 33.833,20€ 
que costa la millora i arranjament 
dels camins rurals, es rebran 
30.449,88€ de subvenció.

Arranjament i millora 
dels camins rurals

Control de plagues al 
municipi  

Música i gastronomia 
les nits d’estiu

Serra i Sant Iscle tornaran a formar 
part del cartell del Festival Itinera 
amb tres concerts de música en 
petit format, a diferents escenaris 
del municipi.

I del mes de maig fins al setembre, 
es podrà tornar a gaudir d’un 
servei de gastrobar amb el food 
truck instal·lat, com l’any passat, 
a la terrassa del pavelló polivalent.

NAIXEMENTS

2022
2 de maig
Arlet Casanovas Vidal

30 de setembre
Nil Coll Hereu
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Imatge del 
mapa català 
amb la
 situació 
actual de 
restricció 
per zona 
d’explotació.

Font: 
GENCAT.CAT

>>

Informació municipal

A l’espera que plogui, i després de vint-i-cinc mesos 
sense pluges abundants a les capçaleres dels rius, aquest 
passat mes de març, el Govern de la Generalitat va activar 
noves mesures.
En aquest sentit, el Consell d’Administració de l’ACA 
va aprovar l’activació de la fase d’excepcionalitat del 
sistema Ter-Llobregat i de l’aqüífer del Fluvià Muga. I és 
per això que, en algunes poblacions del Baix Empordà, 
tal com s’observa al mapa superior, s’ha decretat la fase 
d’alerta i d’excepcionalitat. El municipi de Serra de Daró, 
que es troba dins l’aqüífer del Baix Ter, no ha estat un 
dels afectats, ja que aquest aqüífer encara es troba en 
fase de normalitat. Tot i això, l’alcaldessa, Glòria Marull 
determinava que s’haurà d’estar en contacte permanent 
amb l’ACA “per si en els mesos vinents entrem en un 
escenari més restrictiu.” 

El pitjor dels escenaris

L’entrada a la situació d’excepcionalitat, la més restrictiva 
de totes les opcions, suposaria reduir l’aigua en alguns 
casos. Per exemple, hi hauria una reducció del 40% de 
l’aigua per a usos agrícoles, del 15% per a usos industrials, 

així com per a usos lúdics (15% en usos assimilables i 
50% en reg) i la prohibició del reg de zones verdes, tant 
públiques com privades (només per mantenir viu l’arbrat 
amb gota a gota o regadores). Així mateix, es prohibiria la 
neteja de carrers amb aigua potable.
Paral·lelament, també hi hauria una reducció de la dotació 
d’aigua mitjana per habitant i dia. Si en l’escenari d’alerta 
és de 250 litres per habitant i dia, en fase d’excepcionalitat 
passa als 230 litres per habitant i dia.
Aquestes mesures que s’han pres són pel risc de 
desabastament, ja que actualment es compta amb un 
volum de reserves molt baix als embassaments catalans 
(26%) i sense que s’hagin recuperat, a causa de la falta 
de pluges.
Una altra preocupació latent és si la sequera o les 
restriccions d’aigua poden afectar la qualitat de l’aigua 
de l’aixeta, però el Govern insisteix que està garantida en 
tot moment per les entitats subministradores del servei. I, 
amb l’entrada en vigor del nou Decret de l’aigua 3/2023, es 
pretén regular les aigües de consum que arriben a l’usuari, 
així com el control de la seva qualitat, per garantir-ne i 
millorar-ne l’accés i la salubritat.

El Govern activa la fase d’excepcionalitat per la sequera  a 
Catalunya del sistema Ter-Llobregat i l’aqüífer del Fluvià Muga
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La Generalitat ha creat un apartat 
web sobre la sequera, en el qual 
es pot fer un seguiment de l’estat 
dels embassaments i de quines 
restriccions hi ha a cada zona. 

En aquesta també hi podreu 
descarregar una guia per a l’estalvi 
d’aigua a casa. Es tracta de fer un bon 
ús, utilitzant-la amb responsabilitat i 
sentit comú, és a dir, sense malgastar-
la ni malbaratar-la, aprofitant totes les 
opcions que tinguem d’estalvi. 

Amb uns bons hàbits, com fer una 
dutxa en comptes d’una banyera, 
o amb dispositius reductors i de 
cisterna es pot arribar a estalviar fins 
a un 50% de l’aigua que gastem a 
casa.

I aquesta petita col·laboració 
ciutadana i esforç de tothom és el 
que pot endarrerir les restriccions 
més estrictes, ja que cada petit gest 
suma.

Amb el que estalviem de mitjana a 
Catalunya (un 4%) es pot garantir 
el subministrament per a més de 6 
milions d’habitants durant un mes.

Trobareu més consells útils d’estalvi 
domèstic al web:

https:/ /sequera.gencat.cat/ca/
accions/estalvi-daigua/

I el visor de la SEQUERA us 
permetrà seguir l’actualitat i les 
mesures a Catalunya: 

https://aplicacions.aca.gencat.cat/
visseq/estat-actual

Què podem fer per 
estalviar aigua a 
casa?

Estat del riu 
Daró al mes 
d’abril de 
2023.

Foto: Syf

Pòster de 
la sequera 
amb les 
restriccions 
en el 
pitjor dels 
escenaris 
possibles.

Font: 
GENCAT.CAT

« la sequera a catalunya »

>>

>>

https://sequera.gencat.cat/ca/accions/estalvi-daigua/
https://sequera.gencat.cat/ca/accions/estalvi-daigua/
https://aplicacions.aca.gencat.cat/visseq/estat-actual
https://aplicacions.aca.gencat.cat/visseq/estat-actual
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L’Entrevista

Imatge de 
la Dolors al 
seu poble, 
Rupià.

Foto: SyF

>>

ON VAS NÉIXER?
Just aquí al costat, a cal Cua de Rupià, el juliol de 1959. 
La meva mare, la Montserrat, havia nascut aquí, i era 
modista, el meu pare, en Benet, era de Flaçà, treballava  
de mecànic a la fàbrica de paper. 

I ELS TEUS AVIS, DE RUPIÀ, A QUÈ ES DEDICAVEN?
La meva àvia, la Lola, era modista, suposo que per això 
la mare ho va ser. I el meu avi, en Domingo, era barber, 
però també secretari de diversos jutjats de pau: Rupià, 
Flaçà, Foixà, Verges... Fins que el van tancar a la presó, 
set anys.

  

Aquesta és la primera vegada que 
veig la Dolors fora de l’Ajuntament 
de Serra de Daró. El passat mes de 
desembre es va jubilar, si hagués 
plegat quatre dies més tard, hi 
hauria estat trenta-tres anys, de 
secretària. Quan ho vaig saber em va 
saber greu, és d’aquelles persones 
que es tornen imprescindibles, 
que desitjaries que fossin allà per 
sempre. M’és fàcil imaginar que 
la gent de Serra i de Sant Iscle ho 
deuen sentir d’una manera similar. 
Però l’observo, i m’alegra veure que 
fa molt bona cara i que li prova la 
jubilació. 

trenta-tres anys de servei i bonhomia a 
l’ajuntament de serra de daró

COM VA SER?
Quan la meva mare tenia vuit anys, algun veí el va 
denunciar. Potser per enveges, ja que ell no era de cap 
partit polític ni estava dins de la política. Total, que es 
va passar set anys voltant per diferents presons. Al 
Pasteral, a La Model... I vam tenir sort, que va tornar, 
perquè estava condemnat a mort! 

A LA TEVA ÀVIA LI VA TOCAR SER VALENTA EN TEMPS DIFÍCILS...
Van quedar ella, la seva sogra Dolors, i la meva mare, 
que tenia vuit anys, perquè llavors es “visquia” tots 
junts. La sogra feia estraperlo de sucre, cafè i xocolata. 

Hem quedat al bar de Rupià. S’ha saltat la classe de gimnàs i les companyes, que apareixen per allà, li retreuen. 
Però s’allunyen, respectuoses, en veure que li fem una entrevista. L’aprecien, però, qui no podria apreciar-la? 
És d’aquelles persones que sempre fan les coses fàcils, que t’ajuden amb tot. Almenys, així ho he sentit jo 
aquests quinze anys que fa que entaforo el nas a l’Ajuntament a la recerca de notícies. “No m’esperava pas 
que volguéssiu fer-me una entrevista” em diu. En canvi, a mi em va fer una il·lusió especial poder-la fer. L’any 
passat va ser en Josep Puig, ara li tocava a ella. “Clar, sempre hem estat quasi com un matrimoni” Somriu.

«DOLORS ADROHER»
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Sílvia Yxart [ Periodista]

>>

Imatges de  
la Dolors a 
l’escola.

Foto: 
Fons 
família 
Adroher

FORA DE CASA I SENSE PODER TELEFONAR A LA FAMÍLIA EN TOTA 
LA SETMANA...
És que no podia trucar. A Rupià hi havia una centraleta, 
que estava a la plaça, però a la casa on em quedava 
jo de La Bisbal tampoc no hi havia de telèfon i una 
nena de deu anys, què volies que fes, on havia d’anar? 
Hauria hagut de voltar per tota La Bisbal, així que res, 
simplement, t’espavilaves tota sola.

SUPOSO QUE TAMBÉ LA RELACIÓ AMB ELS PARES ERA MOLT 
DIFERENT?
Sí, res a veure. “Visquíem” a la bona de Déu tot el dia, 
per aquests carrerons sense asfaltar...

COM US MOVÍEU? 
A peu, després, quan jo potser tenia vuit anys, ja 
vàrem tenir cotxe, però llavors s’anava més en moto. El 
meu pare primer va tenir una Montesa d’aquelles que 
feien tanta fressa i, en acabat, una vespa. I com que 
treballava a Flaçà, tenia un pis a la colònia paperera, 
i dos o tres dies a la setmana, amb la meva mare hi 
anaven a dormir. Jo normalment em quedava aquí a 
Rupià amb els avis, perquè tenia el col·legi aquí, però 
si algun dia hi anàvem tots tres, anàvem tots tres amb 
la moto.

IGUAL QUE ARA...
Res a veure, el meu pare conduïa, la meva mare anava 

La meva àvia Lola, com que anava a Barcelona a veure 
el seu marit a la presó, portava el paquet. A la tornada, 
sempre havia de vigilar que no l’enganxés cap policia 
al tren amb aquelles coses. I, un cop aquí, la meva 
besàvia les repartia per Parlavà, Fonolleres i Sant Iscle.

I COM HO FEIEN PER A REPARTIR-HO?
Tenien un carro petit i un burro i amb aquests anava a 
repartir. Al cim hi portava blat de moro o coses així que 
tapaven, i a sota, aquestes coses d’estraperlo... Em va 
fer gràcia, un dia, quan feia poc temps que treballava 
a l’Ajuntament de Serra, que un veí de sant Iscle, en 
Josep Marsal, em va dir que recordava que quan ell 
era molt petit, venia una dona que els portava xocolata 
i que també recordava la meva mare, una nena petita 
pel-roja, que l’acompanyava. I això que aquell home 
devia ser de l’edat de la “meu” mare... Eren d’aquelles 
històries que a casa sempre s’explicaven, i que algú 
se’n recordés, semblava estrany, les feia, de cop, més 
verídiques.

QUINES VOLTES, LA VIDA... I AQUÍ A RUPIÀ, HI HAVIA ESCOLA? 
Sí que n’hi havia, però la van tancar quan tenia deu 
anys i llavors vaig anar a La Bisbal. Em quedava tota la 
setmana amb una família que no tenien fills.

UNS PARENTS?
No. A casa venien moltes noies a cosir, que eren de 
Foixà, i algunes havien estat amb aquesta família i, 
la “meu” mare va anar a mirar i va decidir deixar-me 
a dormir tota la setmana. Hi havia d’altres nois que 
només s’hi quedaven a dinar.

HI VAS ESTAR BÉ?
Amb la Maria i en Joan vaig estar molt bé i, m’hi vaig 
quedar fins als divuit anys, però, ara, quan hi penso... 
Només tenia deu anys, no havia sortit mai de Rupià 
i anar a La Bisbal, en aquella època, era com si te 
n’anessis a Barcelona, m’entens? Perquè jo a La 
Bisbal, potser només hi havia estat una vegada a la 
vida. No ens movíem tant. Abans poc s’hi anava! 
Aquí a Rupià no hi havia ni telèfon ni res!

« La meva sogra feia estraperlo de sucre, 
cafè i xocolata. »
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L’Entrevista

>> darrere i jo, ficada entre les cames del meu pare dins 
d’una saca, perquè no tingués fred. I cap a Flaçà, i 
“poca” passava res, vinga cap aquí, vinga cap allà! 

SEMPRE HAS VISCUT A RUPIÀ? 
Quan em vaig casar amb en Josep de Corçà l’any 1980 
vam venir a viure aquí. I a can Cua de Rupià llavors 
hi vivíem quatre generacions: la meva àvia, els meus 
pares, nosaltres dos, i el 1982, va néixer la nostra filla 
Montse. Vam estar-hi fins que va fer set anys, que ens 
vam fer una casa a Flaçà, on ara viu ella.

I DESPRÉS DE FER ESTUDIS DE COMERÇ, ENTRES A L’AJUNTAMENT?
No, primer vaig treballar amb l’Àngel Mir, a La Bòbila 
de la Pera i a la Gestoria Gutiérrez de Girona. I quan 
aquí a Rupià va plegar el secretari de l’Ajuntament, 
que era en Santi Salvador, veí de Serra de Daró, el 
1984, em van agafar a mi. 

I A L’AJUNTAMENT DE SERRA?
Vaig començar-hi l’1 de gener del 1990 i, primer 
treballava als dos ajuntaments, però el 2004 vaig 
deixar el de Rupià. 

ÉS MILLOR TREBALLAR A L’AJUNTAMENT D’UN ALTRE POBLE?
Sí, perquè et tenen en més bona consideració. Mira, 
per exemple, el que li va passar al meu avi al seu poble, 
fent de jutge de pau, que un veí el va denunciar. Jo vaig 
preferir quedar-me a Serra, que sempre ho he sentit 
com a casa.

AMB QUANTS ALCALDES HAS TREBALLAT?
Quan vaig entrar, hi havia en Salvador Marsal. I quan  
va plegar, va entrar en Josep Puig, que ja havia estat 
regidor a l’Ajuntament, i finalment, ara, amb la Glòria 
Marull. Però pràcticament podria dir que he estat tota 
la vida amb en Puig.

HA ESTAT QUASI COM UN MATRIMONI?
Sí, és veritat, perquè a en Puig el considero ja quasi 
com algú de la meva família, però això m’ha passat 
amb tots els regidors i regidores que han passat per 
l’Ajuntament. A en Puig l’aprecio, perquè n’hem passat 
moltes de junts. Sempre anàvem a tot arreu plegats. 
Que s’havia d’anar cap a Cultura, anàvem tots dos cap 
a Cultura, a Urbanisme, tots dos cap a Urbanisme... 
En Puig és dels que ho sap tot de Serra. S’ho feia tot 
molt sol, i potser és perquè sap per on passa el tub del 
gas, quin nínxol té cada família.. Viu el poble com si fos 
casa “seu”. 

QUÈ VOLS DIR?
Seguint amb la metàfora de la casa: és d’aquells que 
sempre sap quin armari ha d’obrir o què ha de fer per 
estalviar-se un duro a casa “seu”. Potser són maneres 
de funcionar que no agraden a tothom i que, fent-les 
amb la millor de les intencions, no les fas mai bé del tot, 
però sí que mirava d’ajudar sempre a tothom. 

COM TU...
Sí, jo també. Però és que abans la feina de secretaria 
d’Ajuntament, era això, ajudar la gent. Els que tenien un 
problema, venien a l’Ajuntament, i per mica que podies, 
els hi solucionaves el problema. I també miraves pel 
poble, demanaves les subvencions per a fer les coses 
que es volien... Però ara és diferent, ara quasi que ni 
t’enraones amb la gent, només són correus cap aquí, 
correus cap allà...

Imatges de  
la Dolorsen 
plena 
joventut.

Foto: 
Fons 
família 
Adroher
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TU QUE HO HAS VISCUT DE PROP, DIRIES QUE  LA POLÍTICA ÉS 
POLÍTICA, ÉS A DIR, ES PROMET MOLT I ES FA POC?
Tothom promet molt, sí. Mira que ha passat amb la 
carretera, jo no sé quantes promeses s’han fet per 
millorar la seguretat, i encara no hi ha res de res. I 
jo em penso que la rodona de Sant Iscle, que és tan 
necessària, m’hauré mort i no l’hauré vist.

NO HO TENEN FÀCIL ELS ALCALDES I ALCALDESSES DELS POBLES 
PETITS... 
No, els que hi ha ara, aquesta legislatura els haurà estat 
com una pràctica. Costa entendre com funcionen les 
coses a l’administració. És com posar-te a dirigir una 
empresa, has d’estar molt al dia de tot... Però quan hi 
ha ganes, es fan coses. I jo trobo que el canvi és bo i 
natural. Afortunadament, a Serra les llistes encara són 
obertes, i això també ajuda. Però jo no sé si tardaran 
gaire a arribar als 250 habitants...

ARA, JUBILADA, T’HO POTS MIRAR TOT DE LLUNY...
Sí, tu, em volia jubilar abans, però, vaig allargar una mica 
més, fins al 27 de desembre. Ara ja s’ha acabat i només 
puc donar les gràcies a tot el poble i, principalment a en 
Puig, ja que ens hem passat mitja vida treballant junts.

SÍ, ÉS MÉS ÀGIL, PERÒ TAMBÉ MÉS FRED AMB LES NOVES 
TECNOLOGIES...  
Abans era maco, perquè la gent venia a l’ajuntament i 
et demanava una cosa i t’explicaven, no la vida, però 
sí coses que te’ls feien conèixer... I això feia poble. 
Ara és molt fred. Jo, de fet, atenia a la gent com volia 
que m’atenguessin a mi. No m’agrada quan vas a un 
lloc amb un problema i en surts amb quatre. Volem 
ser tan estrictes que som poc resolutius... El meu 
lema és: si d’entrada és no, busquem com pot ser 
sí, no?

EL QUE MENYS T’AGRADAVA, ÉS HAVER DE DIR QUE NO? 
Principalment, sí, perquè no en sé... Hi ha qui em diu 
que soc com una germaneta de la caritat, potser sí 
que ho soc, perquè he gaudit sempre, ajudant. No sé 
dir que no. Però és que si tu pots, perquè no intentar-
ho, si finalment ha de ser que no, ja hi seràs a temps 
de dir-los que no, però, abans, no és millor intentar-
ho sempre? I tampoc soc de deixar els papers per 
un altre dia, si ho puc solucionar amb un dia, per què 
ho he de posar a la pila i que passin tres mesos? 
Ara, també pot ser, que, si no ho hagués fet tan 
ràpidament, ho hauria pogut fer millor. Però per a mi, 
la qüestió era fer-ho.

AIXÒ ÉS QUE GAUDIES DE LA FEINA...
Sí, m’ho he passat molt bé sempre. Amb el jutge de 
pau d’abans, en Quimet Pou, en Quimet Jepic, que 
li deien, casàvem a tothom, i si havíem d’anar a casa 
“seu”, hi anàvem, en lloc de casar-los a l’Ajuntament, 
que dreta llei no podíem. Tots dos, jo sempre 
de parella, tots dos cap aquí, tots dos cap allà, i 
després, amb en Pere Ribas, que és qui ho ha estat 
fins ara, també anàvem a portar la documentació de 
les eleccions a La Bisbal i a Girona.

« Atenia a la gent com volia que 
m’atenguessin a mi. No m’agrada quan 
vas a un lloc amb un problema i en 
surts amb quatre »

«DOLORS ADROHER»
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Cultura

>>

«La covid va portar coses dolentes, però també de bones, com la 
creació del Festival Itinera Parlem, que engega ja la 3a edició»

Marcel 
Marata a 
casa seva, a 
les Sorres.

Foto: Syf

Equilibrium 
Gospel
dalt d’un 
escenari.

Foto:
FESTIVAL
ITINERA.CAT

Fa quinze anys que en Marcel va instal·lar-se a 
Serra amb la família. “Tots quatre ens vam enamorar 
d’aquest indret, perquè hi ha una qualitat de vida 
que no existeix ni a la Garriga. Aquí, vagis on vagis, 
trobes productes de qualitat.” 

En aquell moment, les seves filles tenien 8 i 12 anys, 
i, després d’un període de prova per si s’adaptaven 
bé, van quedar-s’hi a viure definitivament. “Ara 
ja podem dir que són unes empordaneses més 
escampades pel món, ja que per motius laborals, 
una viu als EUA i l’altra a Rotterdam.”

L’any 2020, “aïllats per la covid a les Sorres de 
Serra, molt a prop de poblacions com Torroella i 
la Bisbal, vaig idear e lFestival Itinera, que encara 
gestiono des d’aquí.” 

El festival es va idear, en plena pandèmia, a Serra de Daró; el seu impulsor, Marcel Marata, gestor d’Aktive, explica que és 
un projecte de caràcter personal que fusiona tota la seva experiència vital, donant forma a un festival insòlit. El 2021, en 
la seva primera edició, va guanyar el Premi Impulsa de la Fundació Catalunya Cultura, i ara enceta la 3a edició amb més 
concerts, expandint-se pel territori, i seleccionat com a projecte per Europa Creativa.

Marcel pretenia crear un festival de música per als 
micropobles de tot el territori, és a dir, pobles de 
menys de 1000 habitants. La diferència d’aquest 
projecte radicava en portar en aquests, estils de 
música no tan habituals com el jazz, el blues, el soul, 
el Gòspel i altres músiques del món. “Sempre m’he 
mogut en el màrqueting cultural i musical perquè soc 
aficionat al jazz i, em resultava fascinant aglutinar 
tots els meus coneixements professionals amb 
aquesta tipologia de música i amb els micropobles. 
En definitiva, generar igualtat d’oportunitats a tot el 
territori. 

“No és just que, per no viure a una gran ciutat o una 
zona urbana molt habitada no puguis optar a un 
tipus d’oferta. Els micropobles de l’Empordà som 
afortunats perquè tenim una realitat que no és la de 
tots els de Catalunya. Aquí es pot accedir a moltes 
activitats culturals, perquè els pobles estan molt 
connectats, però els pobles de la Segarra, de l’Alt 
Urgell, de les Garrigues, tenen altres complexitats. 
I, d’alguna manera, intentar portar aquesta tipologia 
de música, ajuda a descentralitzar la cultura i donar 
visibilitat als entorns rurals en els quals se celebren 
els concerts.” Les formacions que hi participen 
configuren un projecte multicultural molt ric. Es 
compta des d’un guitarrista de blues americà, a un 
grup de gòspel afroamericà, a una cantant francesa, 

Marcel Marata 
Director del Festival Itinera Parlem

Equilibrium 
Gospel
dalt d’un 
escenari.

Foto:
FESTIVAL
ITINERA.CAT

>>

«SOC DE LA GARRIGA, I UN ENAMORAT DE L’EMPORDÀ DE 
TOTA LA VIDA, FA QUINZE ANYS QUE RESIDEIXO A SERRA 
DE DARÓ I, DES DE LES SORRES, UN LLOC DELICIÓS A 
L’ANTIC ESTANY D’ULLASTRET, VAIG IDEAR EL FESTIVAL»
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La nova edició 
s’expandeix fora 
del territori català

A part que cada any augmenten 
les propostes musicals i els 
concerts, com es va observar 
a l’edició passada, el festival 
també s’estén per altres territoris 
i comunitats. 

“Aquest any ja podem dir que és 
un projecte europeu, perquè a 
part d’eixamplar-nos per alguns 
territoris d’Espanya, també ens 
han seleccionat per un tema 
d’Europa Creativa i, aquest any 
farem un Itinera que és Catalunya, 
Occitània i Sardenya. A més d’un 
Itinera Castella La Manxa, que ha 
començat ara a l’abril, i un Itinera 
Canàries, que ampliarà el festival 
a la tardor.” 

La segona edició, reconeix Marcel, 
que van fer una prova, estenent-
ho a la Comunitat Valenciana i a 
les Illes balears, i va tenir una gran 
acceptació. “El festival no para de 
créixer, arreu hi ha una voluntat 
d’intercanvi cultural i de posar 
en el mapa els micropobles i la 
problemàtica del despoblament 
dels territoris.”

Sílvia Yxart [ Periodista]

De l’1 d’abril al 31 d’octubre el 
festival Itinera acostarà el jazz, 
els blues, el soul, el gòspel i les 
músiques del món a micropobles 
del territori espanyol i europeu.

o fins i tot cantants brasileres, entre altres. Músics reconeguts dins del 
seu estil, que toquen en distints escenaris d’aquests micropobles durant 
uns dies. “Per exemple, en els concerts inaugurals del mes d’abril vam 
tenir la sort de comptar amb el trio: Èlia Bastida, Joan Chamorro i Josep 
Traver, fent el seu Tribut Stéphane Grappelli, al monestir de Santa Clara 
de Fortià, a Sant Miquel de Campmajor,  al Pla de l’Estany, a la Granera 
del Moianès, i a Riner del Solsonès. I, al mateix temps, un altre músic, un 
guitarrista extremeny bastant conegut perquè ha estat finalista de La Voz 
i actua a Itinera, va fer-ne al Segrià, al Tarragonès, al Priorat i a la Terra 
Alta.”

NOVES PROPOSTES MUSICALS

El projecte ha confirmat el seu èxit any rere any. La primera edició, el 
2021, va voler provar amb 40 concerts i va acabar fent-ne 100, la segona 
edició, en van fer 150 i aquest any, aquí a Catalunya, se superaran els 
200. I és que, a cada edició del festival, se suma un projecte musical 
diferent, a part de comptar amb referents de cada un dels estils que 
emmarquen el festival. “Joan Chamorro, reconegut en l’àmbit mundial, 
participa des del primer festival, i aquest any, presenta un trio que fa un 
homenatge a Frank Sinatra, la Big Mama, que celebra trenta-cinc anys 
dalt dels escenaris, ens porta tota la seva trajectòria musical amb temes 
propis, i un guitarrista de blues americà ens crea una fusió musical amb 
una artista francesa de chanson francesa...” I, Serra de Daró, torna a 
formar part del cartell d’enguany amb tres concerts. A Serra i a Sant Iscle 
sonaran blues i gòspel. I, en una d’aquestes actuacions, hi actuarà en 
Marcel Marata com a músic amb el seu quartet JAZZTAST, cosa que li fa 
especial il·lusió.

« Em fa molta il·lusió actuar 
amb el JAZZTAST a Serra. »

The art of 
violin,
trio 
integrat 
per Joan 
Chamorro, 
Èlia Bastida 
i Josep 
Traver.

Foto:
FESTIVAL
ITINERA.CAT

>>
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Fauna i flora
Herbes remeieres: el llimoner (I)

Els primers llimoners van créixer a les valls del sud de l’Himàlaia, 
a l’Índia, la zona septentrional de Birmània i la Xina. Conegut per 

les seves propietats antisèptiques, van ser llargament utilitzats com a antídot per a 
diferents verins. Més tard es van introduir a Pèrsia i pels volts de l’any 700, cap a Iraq i 
Egipte. A Europa van entrar pels volts del segle I aC, durant l’època de l’antiga Roma. 
Apareix per primera vegada anomenat al llibre sobre agricultura Nabathae (segle III 
o IV), però el seu conreu no va ser desenvolupat de forma més extensiva a occident 
fins després de la conquesta àrab.  I, sembla que la primera plantació important a 
Europa va ser a Gènova cap a mitjan segle xv. Cristòfor Colom va portar-les a les 
Amèriques.

HISTÒRIA

Nom	vulgar:	Llimoner
Nom	científic: Citrus Limonum    
Família: Rutàcies
Hàbitat:	Cultivat pels seus fruits i 
com a arbre de jardí en zones càlides 
mediterrànies al costat del mar. 
Botànicament, és una espècie híbrida 
entre C. medica (poncem o poncir) i C. 
aurantium (taronger agre), encara que hi 
ha qui diu que és el resultat de diversos 
retroencreuaments entre Citrus medica i 
Citrus aurantifolia. 
Característiques: Arbre perennifoli 
de la família de les rutàcies. Fulles 
lleugerament dentades, lanceolades o 
el·líptiques, acabades en punta. Flors 
amb pètals blancs interiorment, i amb els 
extrems rosats. El fruit és un hesperidi de 
fins a 12,5 cm, d’escorça gruixuda i d’un 
groc fort quan està ben madur.

Propietats,	usos	i	remeis:

Aparell	digestiu:	En casos d’intestins massa 
proclius a una defecació excessiva, resulta 

útil per aturar diarrees. Al mateix temps 
té propietats anti-ulcèriques que li 
confereix el beta bisolobè, eliminant 
l’acidesa gàstrica. Molt adequat en cas 
d’insuficiència  hepàtica, per estimular 
el fetge. En cas de mala digestió es pot 
preparar una maceració de l’escorça amb 
alcohol de 80° i prendre uns 5 g diaris.
Antiescorbútic	 i	 vitamínic:	 Molt ric 
en vitamina C, per la qual cosa té 
magnífiques propietats  antiescorbútiques 
i mineralitzants, destacant en potassi i 
calci. La seva capacitat per a regenerar 
els glòbuls blancs el fa ideal per potenciar 
les defenses de l’organisme, prevenint 
malalties.
Antimigranyós: En constrènyer els vasos 
sanguinis pericranials, la cafeïna, a més de 
ser estimulant, alleugereix el mal de cap i 
és molt útil amb la migranya. 
Bronquial	 i	 antitussigena: adequada	
en cas de tos o dolor al pit pels valors 
expectorants.
Depuratiu:	 L’àcid ascòrbic i el limonè li 
confereixen propietats depuratives, per 
la qual cosa resulta un excel·lent remei 
contra el reumatisme, l’artritis, la gota, el 

colesterol, l’arterioesclerosi, l’àcid úric, la 
cel·lulitis... Per combatre-les és molt útil la 
dieta de la cura de la llimona, que consisteix 
a prendre el suc d’una llimona diluïda en 
aigua. Augmentar progressivament la dosi, 
afegint una llimona diària fins a arribar a 11 
o 12. Invertir el procés fins a assolir de nou 
una diària. 
Aparell	 respiratori: En les afeccions 
respiratòries, els components de l’oli 
essencial li proporcionen propietats 
antibacterianes i expectorants molt útils 
en la curació de refredats i grips. L’alfa pinè 
és un antigripal molt important. És adequat 
prendre suc de llimona en presència 
d’aquesta malaltia. El suc de llimona resulta 
molt útil  per calmar la set i fer desaparèixer 
la febre o baixar la temperatura.
Aparell	 circulatori: A més de constituir 
un bon tònic cardíac, ajuda en la 
circulació  sanguínia, fa prevenció del 
colesterol, rebaixa la hipertensió, combat 
l’artroesclerosi i estimula la formació 
glòbuls vermells, adequat en el tractament 
de l’anèmia.
Anticancerigen:		Els components principalls 
de l’oli essencial posseeixen propietats 
anticanceroses i antitumorals, prevenint la 
formació de cèl·lules canceroses i ajudant 
a que no es produeixi metàstasi en el cas 
que aquesta malaltia ja s’hagi desenvolupat. 
El suc de llimona és un bon antioxidant 
i alcalinitzant i contribueix a restablir 
l’equilibri cel·lular.
Diürètic:		Pel valor estimulant de la cafeïna  
o el mateix àcid ascòrbic, pot utilitzar-se 
com a diürètic en tractaments d’obesitat, 
en augmentar la micció, eliminant líquid 
corporal. 

Jordi Molinas Col·laborador
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1	A	2. TROBADA DE CLÀSSICS
Èxit d’assistència en la 12a edició de la trobada de vehicles clàssics celebrada 
el 2022. 250 cotxes, motos i tractors van participar de la convocatòria 
organitzada per “la Colla de Serra”. 

4	I	8. FESTA MAJOR DEL ROSER
La Festa Major del Roser va començar divendres amb el monòleg d’en PEYU i la 
música de L’HOME ORQUESTRA. Dissabte van venir les activitats per als infants 
amb JOCS TRADICIONALS i un concert QUE PETI LA PLAÇA, que es tancaria amb 
una BOTIFARRADA POPULAR. El diumenge va començar amb l’ofici solemne i 
amb l’audició de sardanes del FOMENT DEL MONTGRÍ i es va tancar al vespre, 
amb el concert ABBA i THE NEW EXPERIENCE.

9. CASAL D’ESTIU
El casal d’estiu de Serra va tornar amb més activitats per als infants. 

10. CELEBRACIÓ DE LA DIADA DE CATALUNYA
Celebració de la Diada el 10 de setembre amb el concert i cremat habituals.

11	A	13. FESTA MAJOR DE SANT ISCLE
La festa Major de Sant Iscle va tenir lloc el 20 de novembre. La cobla va 
acompanyar la celebració i, després de les sardanes, es va fer l’arrossada 
popular. 

9

10 11
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15

17

14

16 14. CASAL DE NADAL 
El 2022, per primera vegada, es va organitzar un casal de Nadal per als nens i 
nenes de Serra de Daró i Sant Iscle.
15	A	17. BICICLETADA PER LA MARATÓ DE TV3
El mes de desembre es va celebrar la bicicletada i vermut per a col·laborar, 
juntament amb els municipis de Gualta i Fontanilles, amb la Marató de TV3,  
aquest anys dedicada a la salut cardiovascular
18	A	19. QUINA ERÒTICA
Imatge d’alguns organitzadors i obsequis de la Quina Eròtica 2022, que 
organitza la colla de joves del municipi, represa amb l’èxit de sempre.

1312
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21

20
20	A	23. NIT DE REIS
Els patges i Ses Majestats els Reis Mags d’Orient 
van tornar a visitar els infants del municipi.

24. COMIAT MOSSÈN ROSSEND
Al gener es va acomiadar amb una missa 
mossèn Rossend Darnés, que es jubila de les 
seves funcions a la parròquia de Serra i Sant 
Iscle, substituït per mossèn Josep Barcons.  
L’Ajuntament el va homenatjar amb una placa 
commemorativa pels 34 anys de servei.

25. EMPORDANET ESCENA
El 29 de gener es va gaudir de l’obra de teatre 
de la companyia Perro Azul que, amb el seu 
espectacle GLOBE STORY, ens van acostar una 
història d’amor i d’humor entre dos personatges 
curiosos. L’obra s’emmarcava dins de la 5a	edició	
d’Empordanet	Escena.

26	A	28. FESTA DE LA CANDELERA 
El 31 de gener de 2020 es va celebrar la 
Candelera amb una missa, realitzada ja  pel nou 
rector, Josep Barcons, amb l’acompanyament de 
les Veus de Parlavà.

22
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En Sendo, que així és com familiarment l’anomenem tots, 
pertany a aquella generació de capellans que es va formar 
–i transformar– quan els aires renovadors i aperturistes del 
Concili Vaticà II van omplir d’entusiasme democratitzador 
una Església que necessitava “reconnectar” amb el 
món, deixant enrere velles pràctiques i teories més aviat 
obsoletes i obscurantistes. Pel camí, alguns companys de 
seminari van penjar la sotana, d’altres, com és el cas d’en 
Sendo, van saber trobar la via per continuar fent arribar el 
missatge de l’Evangeli i ajudar la gent a lluitar i a viure en 
llibertat.
Home meticulós, de tarannà aparentment pausat i 
d’aspecte senzill, amb una mirada franca, a voltes 
fugissera, a voltes penetrant i incisiva, en Sendo és una 
persona extraordinàriament inquieta i activa, amb una 
capacitat d’anàlisi i reflexió fora del comú, que se li vessa 
per tots costats quan parla o escriu de qualsevol tema. No 
li manca tampoc aquell punt de murri imprescindible per a 
poder tirar endavant amb èxit iniciatives i projectes en les 
parròquies on ha servit, sempre amb la voluntat d’estar 
al costat de la gent, a peu pla, i amb l’objectiu d’ajudar 
les persones a veure-hi una mica més enllà, donant 
testimoniatge permanent de les ensenyances de Jesús. 

En paraules seves, «no es tracta només de predicar, sinó 
que la forma d’estar i de fer a la vida parli per ella mateixa.»

Anys de Seminari

De l’època de seminarista en Sendo guarda molt bona 
memòria dels companys, i també de la intensitat de la 
formació acadèmica: «somniàvem en llatí!», exagera. Però 
el que per a ell resulta més rellevant de tot aquest període 
és el fet que el Seminari era –sobretot entre els anys 1962-
1970– una de les institucions culturalment més actives 
en la societat del moment. S’organitzaven cine-fòrums, 
obres de teatre, actuacions musicals, colònies, edicions 
literàries, actes acadèmics de categoria, cursos de català 
per correspondència a través d’Òmnium, etc. «Eren temps 
de canvis, l’època d’en Kennedy, d’en Khrusxov, del maig 
francès, hi havia moviments culturals i filosòfics diversos 
i va ser un moment religiós molt actiu i interessant». En 
aquesta efervescència en Sendo publicava alguns textos: 
«la música no ha estat mai el meu fort, però escriure 
m’ha agradat sempre. Quan va començar el Vaticà II em 
van demanar que preparés un text explicatiu, com una 
presentació, que es va publicar a Joventut i Concili, una 

Rossend Darnés, un Home Nou al servei de Déu i de les persones

Perfil

MOSSÈN ROSSEND DARNÉS I 
BOSCH VA NÉIXER AL MAS ROSTOLL 
D’ESPONELLÀ LA DIADA DE REIS
DE L’ANY 1943. VA ENTRAR AL 
SEMINARI DIOCESÀ DE GIRONA 
QUAN TENIA ONZE ANYS I VA SER
ORDENAT SACERDOT EL DIMECRES 
SANT DE 1967. D’ALESHORES ENÇÀ 
HA EXERCIT EL SEU MINISTERI,
SIGUI COM A VICARI O COM A 
RECTOR, A DIVERSES PARRÒQUIES, 
COM ARA BREDA, PINEDA,
FIGUERES, ESCLANYÀ, REGENCÓS, 
GUALTA, FONTANILLES, LLABIÀ, 
ULLASTRET, I DES DE 1989 A 6 DE 
GENER D’ENGUANY, A SERRA DE 
DARÓ I SANT ISCLE.
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Salvador Vega i Ferrer [Historiador] 

revista que hi havia aquí a Girona.»

Un capellà obrer

Juntament amb altres companys, com en Vicenç Fiol o 
en Nicolau Moncunill, en Sendo va optar per l’experiència 
del treball civil entès com una forma de no ser carregós 
per a la comunitat –com deia sant Pau, que presumia 
de guanyar-se la vida treballant–, però també com una 
manera d’estar més a prop de la gent. «Jesús no va pas 
ser un sacerdot del temple ni tampoc va treballar per a 
les autoritats romanes. Des de les feines senzilles, des del 
peonatge, es coneix millor les persones i pots fer i exercir 
de capellà d’una altra manera. La gent et veu més i et pot 
acollir com un dels seus. I això és el que volíem, estar al 
costat de la gent i parlar-los de l’Evangeli, de drets humans, 
de llibertat d’expressió, de llibertat de reunió. És clar que 
ens criticaven que si treballàvem no estàvem prou per a 
la parròquia, cosa totalment falsa. També hi havia sectors 
dels feligresos, de la cúria i de les autoritats civils que no 
veien bé el que estàvem fent i dient. De fet, la policia em va 
‘fitxar’ com a desafecto al régimen.» Quan li demano a en 
Sendo com se’n sortia si els seus superiors, o la policia o 
alguna autoritat li ‘picava la cresta’, ell em respon amb tota 
naturalitat: «jo els posava de cara a l’Evangeli.»

Durant vint-i-tres anys en Sendo va treballar a Palafrugell 
en una empresa familiar del sector del suro (és un expert 
en els processos de rentatge, esmerilat, empastat, i en 
triatge electrònic). També va treballar un parell d’anys a 
l’Armstrong. Més endavant va estar a can Parals de Pals, 
i també a can Blay de Gualta, treballant amb els cereals i 
els fruiters. Els darrers deu anys de la seva vida laboral els 
va passar a la Fundació Mas Badia de Canet. 

L’Home Nou

Dels anys que va exercir com a rector a Serra i Sant Iscle 
en Sendo en destaca la intensa activitat que es portava a 
terme des del Casal: festivals de cançó, actes culturals, 
exposicions, teatre, etc. Recorda, per exemple, aquelles 
representacions del pessebre vivent, dirigides per en 
Josep Pou i amb textos del mateix Sendo. «Jo agafava 
el text de la Bíblia. Sempre que podia hi posava la veu 
del profeta. L’escenari eren diversos indrets del poble. 
Hi havia un personatge que era el Relator i anava lligant 
les escenes, seguint sempre l’ordre cronològic del relat 
bíblic. Encara conservo el guió. Avui en dia molta gent no 
té cultura religiosa, van a veure un pessebre vivent, però 
no saben de què va allò, no entenen res. Per això sempre 
vaig dir que calia fer un pessebre vivent parlat, perquè el 
missatge arribi més bé.» També s’organitzava cada any 

un aplec als Àngels, que en Sendo procurava que no fos 
només un simple dinar, sinó també una visita a la Mare de 
Déu, amb una pregària que ell mateix escrivia, cada any 
un text diferent, i que llavors fotocopiava perquè la pogués 
tenir tothom qui la volgués. I Per Nadal, cada any es feia 
un concert coral a l’església de Sant Iscle.

Al capdavall tota la tasca pastoral, professional, laboral, 
personal i intel·lectual d’en Sendo apunta sempre cap 
a la mateixa direcció: «Acompanyar la vida de la gent, 
ajudar-los a ser més bones persones i a conèixer i fer-se 
seguidors de Jesús de Natzaret, contribuir a fer poble, a 
fer comunitat.» Aquesta és una empresa complexa, plena 
d’entrebancs, problemes, dificultats, lluites i disgustos, 
però en Sendo és un home de profundes conviccions i 
ho té molt clar: «la proposta de l’Evangeli, la proposta de 
Jesús, no és anar de festa major. És l’Home Nou, més 
responsable, que pensa per si mateix, que viu per als 
altres, que juga net... i això no sempre lliga amb la condició 
humana.»

Actualment, en Sendo s’està a la residència Bisbe Sivilla, 
de Girona. Quan m’acomiado d’ell, després de més de 
dues hores de conversa –que m’han passat volant– em 
remarca: «Sobretot, no hi posis gens de sabó!»... i jo, que 
no puc evitar recordar aleshores la famosa dita del rector, 
la roba i el sabó, me’n torno a casa amb un somriure a 
la boca i un no-sé-què al cor, ple d’admiració per aquest 
home que amb senzillesa i valentia ha fet de la seva vida 
un testimoni de fe i d’estimació.

L’últim 
ofici que 
va realitzar 
mossèn
Rossend a 
l’església 
de Serra.

Foto:
Ajuntament

>>
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Vendre a tercers
“L’obrador de l’Escala era tan petit 
que, el meu pare i el meu germà, 
es feien nosa per treballar”, explica 
l’Alícia. I com que el 2020 tocava 
renovar el contracte d’aquell local, 
es va refermar la idea, que sempre 
els ballava pel cap, de vendre 
gelats artesans de qualitat a tercers. 
“L’obrador que teníem no complia 
les normatives sanitàries per a 
fer-ho i, l’any 2020, apostem per 
ampliar i traslladar l’obrador a Serra 
de Daró per elaborar gelats per a 
altres gelateries, botigues, gurmet i 
restauració.” 
En aquest moment l’Alícia entra 
a l’empresa per encarregar-se 
de la gestió més empresarial i 
administrativa. “Fins llavors havia 

D’LIRI, els gelats artesans de qualitat elaborats a Serra de Daró

Gelats D’liri és una jove empresa familiar, que va començar a elaborar gelats 
artesans i orxata natural a la Gelateria Zucchero de l’Escala, el 2006. El gelater 
que portava el negoci, a Riells, se’l traspassava i, en Josep Pagès, que li feia 
de repartidor, ho va viure com una oportunitat. El 2006, va engrescar la seva 
dona, l’Alícia Llanos, i al seu fill, que tenia setze anys, per a introduir-se en 
aquest ofici, que ara tots viuen amb una gran passió. 

“Aquell home de la gelateria, al meu pare, pràcticament el va posar davant de 
la màquina i li va dir: Josep, màquina, màquina, Josep.” I, de sobte, ja estava 
regentant dues botigues a l’Escala, una al nucli antic, que només era gelateria 
i una altra, a Riells, que tenia un petit obrador, i que li permetia elaborar gelats 
artesans. Tot i el risc, va anar bé perquè “vam tenir la sort de comptar amb els 
bons consells de dos grans mestres gelaters i també una bona formació, aquí 
a casa nostra i també a Itàlia.
D’altra banda, com la majoria d’emprenedors, al llarg d’aquests anys, també hi 
han posat tots moltes hores i il·lusió. “I són aquesta suma de factors les que 
fan que, en un moment donat, et permetis innovar i pensar fins i tot, en ampliar 
el negoci”, comenta Alícia Pagès, que s’ha incorporat més tard, perquè només 
tenia deu anys quan van començar la resta.

Empresa

EN JORDI I L’ALÍCIA PAGÈS EM REBEN A LES INSTAL·LACIONS DE GELATS D’LIRI, L’EMPRESA DE GELATS ARTESANS QUE FA DOS ANYS 
ES VA UBICAR A SERRA DE DARÓ. M’EXPLIQUEN QUE, EN PLENA PANDÈMIA, VAN DECIDIR AMPLIAR L’EMPRESA QUE HAVIEN POSAT EN 
MARXA ELS SEUS PARES A LA GELATERIA ZUCCHERO DE L’ESCALA PER INICIAR-SE EN LA VENDA A TERCERS. TOT I QUE LA COVID NO ELS 
VA PERMETRE OBRIR FINS UN ANY DESPRÉS, JA S’ESTAN FENT UN NOM COM A GELATERS ARTESANS D’UN PRODUCTE DE QUALITAT I 
INNOVADOR.

La família 
Pagès 
Llanos al 
complet,
dues ge-
neracions 
d’artesans 
del gelat 
italià.

Foto:
 D’LIRI

>>
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Sílvia Yxart [Periodista]

treballat a l’estiu, ajudant a la botiga a la meva mare, però 
no m’agradava gaire i vaig estudiar Direcció i Administració 
d’Empreses per si, en el dia de demà, podia donar un cop 
de mà amb una altra cosa, i just arriba aquest moment, 
quan acabo la carrera.”
Tot i que els hagués agradat trobar una nau d’aquestes 
condicions a l’Escala, que és on viuen i hi tenen la gelateria, 
no tenen aquesta sort i acaben a Serra de Daró. “D’entrada 
no era el que volíem, però ara estem molt contents, perquè 
logísticament és un punt estratègic molt bo.”
A partir d’aquest moment, poden comprometre’s encara 
més amb un ofici que en Jordi ja viu com una passió. “Fa 
setze anys que hi estic, li tinc un amor... hem començat de 
tan a baix, que sé que fem un gelat molt bo, i per tant, cal 
esmerçar-se a cuidar-ne tots els detalls.”  Per a ells, això 
vol dir oferir un producte de qualitat des del principi fins 
al final, és a dir, buscar la qualitat en la matèria primera, 
incorporar substitutius naturals en comptes de productes 
industrials, potenciar la innovació, i traslladar als clients 
la importància de mimar el producte a l’hora de servir-lo. 
“Fem molta pedagogia als clients perquè sàpiguen com 
han de tractar el gelat... Als restaurants, per exemple, els 
demanem que tinguin un bagul a temperatura de servei, 
perquè si està a temperatura de congelació, el gelat serà 
una roca i el client no el gaudirà.”

La innovació
Per altra banda, escolten molt els clients i això, és el que 
“ens ha permès evolucionar i anar assentant les bases 
d’un altre dels nostres pilars que és la investigació. No 

es tracta de fer només els gelats que funcionen, sinó de 
poder sorprendre els clients amb noves creacions cada 
any.” Innovar no els fa por, perquè “els gelats, al final, 
són balanços. Has de jugar amb l’aigua, amb els poders 
anticongelants i congelants, amb els sucres i les matèries 
grasses… Anar calculant”, comenta en Jordi. 
Ara ja tenen una vuitantena de gelats a la carta, entre 
els quals hi ha varietats tan estranyes com el gelat de 
pastanaga ecològica d’Albons, el de vermut del diumenge, 
el de pa amb tomata i anxoves de l’Escala, el de crema 
catalana, el de xuixo, el de coca de Sant Joan o  el de 
brunyols de l’Empordà... I, si algun client, els en demana 
un d’especial, com el gelat de poma al forn, també el 
fan. Així i tot, l’Alícia m’explica que aquest són gelats 
de temporada. “Són molt explosius, funcionen uns dies 
concrets, però no s’allarguen en el temps, a diferència 
dels sabors tradicionals com la vainilla, la xocolata i les 
fruites… De sabors estranys, n’hi ha ben pocs que acabin 
ocupant un espai a les gelateries. “Només els de iogurts i 
els golosos, com el Kinder o l’Oreo, que agraden als nens, 
s’han fet un lloc.”
Tot i que amb la venda a tercers han descentralitzat una 
mica la temporada dels gelats, reconeixen que a l’hivern, 
pràcticament només es ven als restaurants. “La temporada 
forta és a l’estiu, però és un negoci que coneixem molt 
bé.”  No només ells, ja que ara hi treballa tota la família al 
complet. “A l’obrador estem la meva germana, el meu pare 
i el meu cunyat. I a la botiga de la platja de les barques de 
l’Escala, la meva mare i la meva xicota” somriu en Jordi.

El gelat 
de coca de 
Sant Joan, 
de xocolata 
amb taronja 
i de crema 
catalana són 
alguns dels 
innovadors 
gelats de la 
seva carta.

Foto:
 D’LIRI
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Opinió

Foto de:
Pixabay.com

Com trobar la felicitat?   

«La felicitat, com la pau, és una resultant, 
fruit d’una plenitud i d’una harmonia, de 

la possessió pacífica d’uns béns corporals i 
espirituals. »

Les persones volem ser felices. La felicitat, com la pau, és una resultant, fruit d’una plenitud i d’una harmonia, 
de la possessió pacífica d’uns béns corporals i espirituals. Sovint, però, no afinem prou en la tria dels 
camins i dels mitjans per a trobar-la. El text que segueix us pot suggerir com encaminar-vos-hi. Vegeu-ho.

• Feliços el qui no malparlen mai de ningú perquè tothom buscarà la seva companyia.
• Feliços els qui mengen i dormen bé perquè així poden viure molts anys.
• Feliços els qui saben somriure i fer festa perquè així la vida se’ls fa més passadora i amable.
• Feliços els qui no tenen mai un no per a ningú perquè així ajuden a crear vida.
• Feliços els qui estimen la senzillesa i la simplicitat perquè així esdevenen profundament humans.
• Feliços els qui no accepten que tothom tingui un preu perquè es mantenen tothora ells mateixos, íntegres i 

dignes.
• Feliços els qui es despreocupen de fer carrera perquè s’estalviaran d’empassar-se molts gripaus.
• Feliços els qui no es tenen per massa savis perquè sabran dubtar, escoltar i comprendre.
• Feliços els qui parlen clar perquè així tothom els entén.
• Feliços els qui tenen principis perquè així són algú i no uns ninots a mercè de qualsevol vent o interès.
• Feliços els qui valoren el silenci i la solitud perquè així viuran més unificats.
• Feliços els qui passen de les modes i de la imatge perquè podran ser més ells mateixos.
• Feliços els qui no tenen por d’anar a contracorrent perquè així salvaran el món de la uniformitat i de 

l’estupidesa.
• Feliços els qui renuncien venjar-se perquè amb el perdó no guardaran dintre seu el verí que a qui primer fa 

mal és a ells mateixos.



27

Rossend Darnés [Rector de Serra de Daró i Sant Iscle]

• Feliços els qui saben compartir perquè han entès que fa més feliç donar que rebre. 
• Feliços els qui actuen amb consciència. Sense consciència la vida es deshumanitza i ens cau de les mans.

+ El qui vulgui ser feliç una estona que es vengi. El qui ho vulgui ser sempre que perdoni.  Tertul·lià.
+ Rebre, omple les mans. Donar, fa vessar el cor. Martí Amagat. 
+ Qui avui no ha lluitat contra el seu egoisme ha perdut la jornada. P. Graty.
+ L’austeritat ajuda a fer millors els homes. Aristòfanes.
+ Si continuem depredant i maltractant el planeta el convertirem en un espai inhabitable. Lanza del Vasto 
+ Si no vols sacrificar-te, no estimis. Però si no vols estimar, per què vols viure? Martí Amagat.
+ La mesura de l’amor és estimar sense mesura. Sant Agustí.
+ Ser feliç no és cosa del destí sinó fruit del que tu elegeixis. Leonardo Boff.
+ Déu no et prometé pas dies sense dolor, alegria sense tristesa, sol sense pluja; però sí que ens prometé forces 
per a cada dia, consol per a les llàgrimes i llum per al camí. Quan la vida t’ofereixi milers de raons per plorar, 
convèncer-te que en tens mil i una per riure. Facundo Cabral.
+ Recorda aquelles paraules de la Bíblia: “Estimaràs el proïsme com a tu mateix”. Fes les paus, reconcilia’t amb 
tu mateix, mira’t al mirall i pensa que aquesta criatura és obra de Déu, i decideix ara mateix ser feliç, perquè la 
felicitat és una adquisició. F. Cabral.
+ El Senyor salva a tots amb la seva sang i no pas només als catòlics, també als ateus. – Però, si jo no crec!- Fes 
camí, estima i allí ens trobarem. Tots tenim el deure d’obrar bé. Papa Francesc.
+El secret per viure pacíficament amb tothom és tractar a cadascú segons el que és. F. L. Jhan 
+ L’alegria d’una vida consisteix a tenir sempre alguna cosa a fer, algú a ui estimar i alguna cosa per esperar. T. 
Chalmers.
+Cadascú és com Déu l’ha fet, però arriba a ser com ell mateix es fa. Miquel Servet. 
+ Ningú no arriba al Paradís amb els ulls eixuts. Thomas Adams. 

L’Ajuntament de Palau-sator 
agraeix la cessió del pavelló 
polivalent per la seva Festa de 
la Gent Gran

Voldríem agrair de tot cor el gran favor que ens vàreu fer 
el passat diumenge 16 d’abril deixant-nos utilitzar les 
vostres instal·lacions del local polivalent. La tramuntana 
ens va fer plantejar l’anul·lació d’un acte molt important 
i esperat per tots els nostres veïns/es del municipi de 
Palau-sator. I, col·laboracions com aquestes fan que els 
pobles petits ens sentim més grans.
Us fem arribar unes fotografies de l’acte.
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Josep Pou  [Veí Serra de Daró]Opinió

El passat 10 d’abril vam celebrar la 13a Trobada de vehicles clàssics al poble, 
superant totes les expectatives, amb una participació de 280 vehicles. 
Cada participant comptava amb un esmorzar gratuït que constava de pa amb 
tomata, tres broquetes, vi i/o aigua. També se’n va servir als acompanyants i 
visitants de l’exhibició d’automòbils. Es van servir fins a uns 600 esmorzars i 
es van coure fins a 1800 pinxos.
A les 11.30 h es van lliurar els premis al millor cotxe, tractor i moto restaurats. 
Un cop entregats, es va fer una ruta amb sortida i tornada al poble. 
Es va tancar l’esdeveniment amb una arrossada per a tots els col·laboradors.
La Trobada no seria possible sense la col·laboració de l’exc. Ajuntament de 
Serra i del Motor Club Girona.

Gran participació a la 13a Trobada de vehicles clàssics, tractors i 
motocicletes

Imatges del Festival Sound Iscle 2022 Melodi Agustí  [Veïna Sant Iscle d’Empordà]
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Gastronomia Martí Casadellà Col·laborador

INGREDIENTS:

8	guatlles

4	pastanagues

2	cebes	grosses

1	got	de	vi	blanc

aigua	

oli	d’oliva	i	sal

llaurer	i	farigola

PREPARACIÓ:
Posem l’oli en una cassola i daurem 
les guatlles senceres. 
Quan ja han agafat color, es retiren 
i posem la ceba tallada a juliana i 
la pastanaga a rodelles (no gaire 
gruixudes).
Afegim el llaurer, la farigola i, a 
continuació, les guatlles.
Es ruixen amb un got de vi blanc i, 
quan s’ha evaporat, es cobreix amb 
aigua. Quan l’aigua es fon, ja estan 
cuites i per llepar-se els dits.

Passatemps
DETALLS	DE	SERRA	I	SANT	ISCLE
Sabríeu on trobar aquest detall del nostre poble?

“GUATLLERES”	ESCABETXADES

INGREDIENTS:

1500	kg	de	farina	de	força

330	g	de	sucre

8	ous	(clares	a	punt	de	neu)

520	g	de	llet

90	g	d’anís	de	gra	

Ratlladura	de	3	llimones

90	g	de	llevat	de	París

3	culleradetes	de	vainilla

2	culleradetes	de	canyella	

en	pols

Resolí

PREPARACIÓ:

En un bol, aboquem els rovells dels ous, prèviament 
separats de les clares. Hi posem el sucre, la llet i 
barregem fins que queda uniforme. Afegim l’anís, 
la ratlladura de llimona, la vainilla i la canyella. 
Barregem bé. Muntem les clares dels ous que havíem 
separat prèviament fins que quedi a punt de neu i 
l’aboquem a la massa. Barregem. Amb un colador, 
tamisem la farina. L’afegim, a poc a poc, a la barreja, 
juntament amb el llevat en pols. Quan la massa es 
desenganxa del bol i  tot sigui uniforme, estarà a 
punt. Deixar reposar la massa en un lloc, més o menys 
calent, un parell d’hores. Fregir amb oli de gira-sol 
roent. I, un cop cuits, ruixar amb Resolí i ensucrar.

BRUNYOLS	DE	L’EMPORDÀ

Foto: B.Olivé

Camp de futbol polivalent

SOLUCIÓ:

Foto: Syf
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Col·laboradors:



31

C/Riells, 12 - NAU A
17133 Serra de Daró (Girona)
Tel. 972 75 95 46 / Fax. 972 76 79 34
inst.giroemp@sitelcon.com
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